
EMLÉKEZTETŐ 

A Kémiai Tudományok Osztálya 2012. január 24-i üléséről 

Helyszín: MTA Székház, Elnöki Tanácsterem 

Kezdés időpontja: 14.00 

 

Az ülést vezette: Medzihradszky Kálmán, az MTA rendes tagja 

 

Jelen voltak:  
akadémikusok: Antus Sándor, Bartók Mihály, Beck Mihály, Farkas József, Görög Sándor, 
Hargittai István, Hargittai Magdolna, Kálmán Alajos, Markó László, Pukánszky Béla, Orbán 
Miklós, Pálinkás Gábor, Penke Botond, Sohár Pál, Solymosi Frigyes, Szántay Csaba, Tétényi Pál, 
Tőke László, Fülöp Ferenc, Hudecz Ferenc, Perczel András, Zrínyi Miklós,  
közgyűlési képviselők: Bányai István, Felinger Attila, Halász Anna, Keglevich György, Keserű 
György, Klebovich Imre, Lendvay György, Marosi György, Patonay Tamás, Szántay Csaba Jr., 
Tömösközi Sándor, Turányi Tamás, Wölfling János,  
tanácskozási jogú tagok: Hajós György, Homonnay Zoltán, Pokol György, Szépvölgyi János, 
Valyon József, Kardos Julianna, Mátyus Péter. 
Összesen 42 fő, ebből szavazásra jogosult 35 fő. Az osztályülés határozatképes volt, ezzel 
a szavazati jogú jelenlét 79%. 
Kimentést kért: Blaskó Gábor, Dékány Imre, Gál Sándor, Hollósi Miklós, Tóth Klára, Keszei 

Ernő, Nyulászi László, Takácsné Novák Krisztina, Kubinyi Miklós. 

 

Medzihradszky Kálmán akadémikus bejelentette, hogy Joó Ferenc osztályelnök őt kérte fel az ülés 

levezetésére. Ő beteg, helyettese, Horvai György pedig külföldön van. A következőkben az 

osztály két elhunyt tagjára, Vértes Attilára és Holló Jánosra emlékezett, és felkérte az 

megjelenteket, hogy néma felállással tisztelegjenek az elhunytak emlékének.  

Ezt követően bejelentette a határozatképességet, felkérte a hitelesítőket Klebovich Imre és Pukánszky 

Béla professzorok személyében. Az osztály elfogadta a hitelesítők személyét nyílt szavazással.  

 

 

1/2012. (I. 24.) számú osztályhatározat 

Az osztály nyílt szavazással, többségi döntés alapján elfogadta a 2012. január 24-i 

osztályülés hitelesítőire tett javaslatot Klebovich Imre és Pukánszky Béla személyében. 

 

 

 

Első napirendként az osztály egyhangú szavazással elfogadta az előző ülés emlékeztetőjét.  

 

 

2/2012. (I. 24.) számú osztályhatározat 

Az osztály nyílt szavazással, többségi döntés alapján elfogadta a 2011. december 17-i 

osztályülésről készült emlékeztetőt. 

 

 

Második napirendként Horváth Erzsébet doktori ügyét tárgyalták. Mivel az előterjesztők nem 

voltak jelen, Sohár Pál akadémikus tájékoztatta a jelenlevőket, hogy a nyilvános védés már 



megtörtént. Az opponensek azzal a feltétellel fogadták el a pályázatot, hogy Horváth Erzsébet 

hibajegyzéket készít. Ezek a hibák nem a dolgozat érdemét érintették, hanem általában elírásból 

adódtak. A javításokra az archiváláshoz van szükség.  

 

 

3/2012. (I. 24.) számú osztályhatározat 

Az osztály nyílt szavazással, többségi döntés alapján úgy határozott, hogy Horváth 

Erzsébet hibajegyzékét megismerték, a döntést a Bíráló Bizottságra hagyják. Ők 

állapították meg a hiányosságot, ezért ők ellenőrizzék, hogy a hibajegyzék megfelelő-e.  

 

 

Ezt követően Medzihradszky Kálmán akadémikus ismertette, hogy a bizottságok vezetőségében, 

valamint a kutatóintézeti hálózat átalakítása miatt, változások történtek az állandó meghívottak 

között. (Ü. 27. § (6) A tudományos osztály munkájában tanácskozási joggal vehetnek részt az osztályhoz 

tartozó külső és tiszteleti tagok, az osztályhoz tartozó kutatóközpontok főigazgatói, és az önálló kutatóintézetek 

igazgatói, valamint a tudományos bizottságok elnökei. Számukra az osztály programjairól értesítést (meghívót) 

küld. (10) Az osztályülésre meg kell hívni az Akadémia elnökét, főtitkárát és főtitkárhelyettesét, valamint a 

tudományterületileg illetékes elnökét. Asz. 39. § (4) c) Kizárólag az osztályülés hatáskörébe tartozik az 

osztályülések állandó meghívottjainak meghatározása.) 

 

 

4/2012. (I. 24.) számú osztályhatározat 

Az osztály nyílt szavazással, többségi döntés alapján elfogadta a meghívottak listáját 

azzal a kéréssel, hogy az a Testületi Titkárság küldje ki számukra azt. (Az alábbi táblázat 

szerint) 

 

 

 

 

 

 

TANÁCSKOZÁSI JOGÚ TAGOK 

Név tisztség egyéb tisztség 

Homonnay Zoltán Radiokémiai Tudományos 

Bizottság elnök 

MTA doktora 

Pokol György Analitikai és Környezeti 

Kémiai Tudományos 

Bizottság elnök 

tudomány doktora 

Szépvölgyi János MTA Természettudományi 

Kutatóközpont (TTK) 

főigazgató, 

MTA doktora 



MTA TTK Anyag- és 

Környezetkémiai Intézet, 

igazgató 

Műszaki Kémiai 

Tudományos Bizottság elnök 

ÁLLANDÓ MEGHÍVOTTAK 

Hajós György MTA TTK Szintetikus 

Kémiai Intézet igazgató 

MTA doktora 

Kardos Julianna MTA TTK Molekuláris 

Farmakológiai Intézet 

igazgató 

MTA doktora 

Valyon József MTA TTK Anyag- és 

Környezetkémiai Intézet, 

igazgató-helyettes 

MTA doktora 

Wojnárovits László MTA Izotópkutató Intézet, 

igazgató 

MTA doktora 

 

 

Ezt követően tájékoztatást hallgattak meg a kutatóintézetek átalakításáról. Először Szépvölgyi János 

professzor, az MTA TTK megbízott igazgatója beszélt az intézetéről. Mint elmondta az intézet 6 

intézet összevonásával jött létre. Ebből 3 a KKK belső átszervezése által jött létre, a további 3 

intézetet csatolták az előzőekhez. Monstrum szervezet lett. 650 alkalmazottal, 400 kutatóval 

szerteágazó tevékenységet végeznek. A kutatóközpont most 5 tudományos osztály illetőségi 

körébe tartozik. Az éves költségvetés 4-4,5 milliárd forint. A működési kiadások 40 %-át 

költségvetési támogatásból fedezik. Közel 60%-ot külső forrásból kell fedezni. Ezért nagyon 

fontos, hogy eredményesen vegyenek részt a pályázatokon.  

A vezetői megbízások 1 évre szólnak, és az év közepén kerülnek az új pályázatok kiírásra. Az új 

akadémiai rendben az intézetek vezetése egyszemélyi vezetés. Egységes működési rendszert kell 

kiépíteni a csatlakozott intézetek tekintetében is – 1 alapító okirattal, egy számlarenddel –  

amellett, hogy szakmailag és gazdaságilag is önállóak maradhassanak a kutató csoportok. Jelenleg 

a működtetés feltételeivel foglalkoznak. Cél mindamellett a kutatói munka biztonságának 

megteremtése. Amikor tavasszal kiderült, hogy az intézetek átszervezésre kerülnek, elkezdték a 

kommunikációt. Már belső intézetek közötti együttműködésben közös pályázaton is dolgoztak. A 

profiljukba tartozik, hogy kis volumenű speciális anyagok gyártását tervezik. Mindezzel 

párhuzamosan folyik a Q2 épület beruházása. A tervek szerint február-márciusban megkezdődik 

az építkezés. 2013 vége felé tervezik az építkezés befejezését. Zárásul elmondta, hogy küszködnek 

az indulás nehézségeivel, de bizakodnak abban, hogy működni fog. Az egyetemekkel való 

kapcsolattartás intenzív és ezt tervezik a jövőben is. Összességében azt állítja, hogy optimisták.  



Őt követte Wojnárovits László professzor tájékoztatója az AEKI és az IKI összevonásával létrejött 

MTA Energiatudományi Kutatóközpontról. Ő elmondta, hogy nem volt egyszerű az összevonás, 

mivel két igen különböző intézményről volt szó, ami nemcsak az alkalmazottak létszámában, de a 

prioritásokban is különböző. Míg az IKI-ben a tudományos munkára, az értékmérő cikkek 

megfogalmazására fektettek hangsúlyt, addig az AEKI-ben a pénzszerzés stratégiáit helyezték 

előtérbe. Az AEKI-ben 180-200 alkalmazott volt, addig az IKI-ben 100 körüli. A nagy 

intézménynek kb. 3 milliárd volt az éves bevétele, míg a kisebbiké 1 milliárd forint alatti. Ezeket a 

különbözőségeket kell összehozni a működés során. De úgy gondolja Gadó János főigazgatóval jól 

együtt tud dolgozni. Abban problémát lát, hogy most úgy kell letenni a jövőbeni működés 

alapjait, hogy egy év múlva új vezetők lesznek.  

 

Ezt követően köztestületi jelentkezéseket fogadtak el. Az Élelmiszertudományi Bizottság 

támogatásával Varga Mónika, a Fizikai-kémiai Tudományos Bizottság támogatásával Csajbók Éva, 

Czégéni Csilla Enikő, és Fodor Lajos köztestületi belépését fogadták el.  

 

 

5/2012. (I. 24.) számú osztályhatározat 

Az osztály nyílt szavazással, többségi döntés alapján elfogadta Élelmiszertudományi 

Bizottság támogatásával Varga Mónika, a Fizikai-kémiai Tudományos Bizottság támogatásával 

Csajbók Éva, Czégéni Csilla Enikő, és Fodor Lajos köztestületi belépését. 

 

 

A továbbiakban Medzihradszky Kálmán akadémikus elmondta, hogy a meghívóban 7. napirendként 

megjelölt „Akadémikusok zárt ülése” elmarad. Még szinte most történt, hogy megválasztották az 

új akadémikusokat, és már ismételten a következő választás irányelveit kellene lefektetni. A zárt 

ülés levezetése az osztályelnök hatásköre. A koncepció összeállítását az Osztály Joó Ferenc elnök 

úrra bízza.  

 

Görög Sándor akadémikus felvetette, hogy Gyógyszerésztudományi osztályközi Állandó Bizottság 

az utolsó ülésen kérte, hogy a Doktori Bizottságba jelölhessen 2 tagot. Klebovich Imre és Zelkó 

Romána személyére tett javaslatot.  

Az osztály elfogadta, hogy e-szavazással szavazzák meg a két személy Doktori Bizottságba 

történő delegálását.  

 

 

6/2012. (I. 24.) számú osztályhatározat 

Az osztály nyílt szavazással, többségi döntés alapján elfogadta, hogy hogy e-szavazással 

szavazzák meg a két személy, Klebovich Imre és Zelkó Romána Doktori Bizottságba történő 

delegálását.  

 

 

Mivel további hozzászólások nem voltak, Medzihradszky Kálmán akadémikus lezárta az ülést. 

Az ülés befejése: 15.40 

 



A jegyzőkönyvet készítette: Lángné Bakallár Imola 

 

 

 

 

Látta:   

  

 Medzihradszky Kálmán  Joó Ferenc 

 MTA rendes tagja MTA rendes tagja 

 levezető elnök osztályelnök 

 

Hitelesítők:  

 

 Klebovich Imre s. k. Pukánszky Béla s. k. 

 MTA doktora MTA rendes tagja 


